

**1704 (XIX). Petition from the World Federation of Trade Unions (T/PET.5/720)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the World Federation of Trade Unions concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>49</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) Under the Code of Criminal Procedure (article 35 *et seq.*) the examining magistrate has the right to order the seizure of all letters in the possession of the accused, whether addressed to him or to other persons and whether they date before or after the offence, and of all correspondence addressed to or written by the accused;

(b) In the present case, the judicial order for seizure was directed to correspondence addressed to, or written by, Mr. Ngom as an accused individual and not in his capacity as a trade-union leader.

*779th meeting,  
18 April 1957.*

**1705 (XIX). Petition from the Confédération générale du travail (T/PET.5/771)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Confédération générale du travail concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>50</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority, in particular that the Administering Authority does not understand the allegations of the petitioners to the effect that the worker-assessors in the Labour Courts are prevented from carrying out their mandate.

*779th meeting,  
18 April 1957.*

**1706 (XIX). Petition from the Syndicat des petits planteurs, Confédération générale du travail, Branch of Bafoussam (T/PET.5/820)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Syndicat des petits planteurs, Confédération générale du travail, Branch of Bafoussam, concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>51</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) Property belonging to the Syndicat d'agriculture may have been lost when Mr. Ndeno's hut was broken into and looted, since it is possible that Mr. Ndeno's hut was used as headquarters for a number of organizations;

<sup>49</sup> See T/PET.5/720, T/OBS.5/88, T/L.745.

<sup>50</sup> See T/PET.5/771, T/OBS.5/80, T/L.745.

<sup>51</sup> See T/PET.5/820, T/OBS.5/88, T/L.745.

**1704 (XIX). Pétition de la Fédération syndicale mondiale (T/PET.5/720)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de la Fédération syndicale mondiale, concernant le Cameroun sous administration française<sup>49</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante, et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) En vertu des dispositions du Code d'instruction criminelle (art. 35 et suivants), le juge d'instruction peut saisir toutes les lettres qui se trouvent chez le prévenu, qu'elles lui soient adressées ou qu'elles soient adressées à d'autres, qu'elles soient antérieures ou postérieures au délit, ainsi que toutes les correspondances adressées au prévenu ou émanant de lui;

b) Dans le cas présent, l'ordre judiciaire de saisie concernant la correspondance adressée à M. Ngom ou émanant de lui a été signifié à l'intéressé en tant que prévenu et non en tant que chef syndical.

*779ème séance,  
18 avril 1957.*

**1705 (XIX). Pétition de la Confédération générale du travail (T/PET.5/771)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de la Confédération générale du travail, concernant le Cameroun sous administration française<sup>50</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et notamment sur le fait qu'elle ne comprend pas le sens des assertions des pétitionnaires selon lesquelles les assesseurs ouvriers des tribunaux du travail sont empêchés d'exécuter leur mandat.

*779ème séance,  
18 avril 1957.*

**1706 (XIX). Pétition du Syndicat des petits planteurs (Confédération générale du travail), section de Bafoussam (T/PET.5/820)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné,* en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du Syndicat des petits planteurs (Confédération générale du travail), section de Bafoussam, concernant le Cameroun sous administration française<sup>51</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment ce qui suit:

a) Il se peut que des biens appartenant au Syndicat d'agriculture aient été perdus lorsque la case de M. Ndeno a été envahie et pillée, car cette case a pu servir de siège à un certain nombre d'organisations;

<sup>49</sup> Voir T/PET.5/720, T/OBS.5/88, T/L.745.

<sup>50</sup> Voir T/PET.5/771, T/OBS.5/80, T/L.745.

<sup>51</sup> Voir T/PET.5/820, T/OBS.5/88, T/L.745.

(b) The Administering Authority is not aware that the Syndicat d'agriculture pursues any activity in Bafooussam;

(c) The thieves were not discovered, stolen goods were not recovered and no complaint has been filed either by Mr. Ndeno or by the Syndicat d'agriculture.

779th meeting,  
18 April 1957.

#### IV. Togoland under French administration

##### 1707 (XIX). Petition from Chief David A. Akuagbi II (T/PET.7/494/Add.1)

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief David A. Akuagbi II concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>52</sup>

1. *Recalls* its resolution 1635 (XVIII) of 31 July 1956;

2. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority, and to the statement of its special representative, in particular that, since no new factor has been introduced by the petitioner, the Administering Authority reaffirms its earlier observations.<sup>53</sup>

777th meeting,  
16 April 1957.

##### 1708 (XIX). Petition from Mr. Laurent Akomatchri (T/PET.7/511)

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Laurent Akomatchri concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>54</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that the Administering Authority considered that the petition was inadmissible under rule 81 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

777th meeting,  
16 April 1957.

##### 1709 (XIX). Petition from Chief Joseph Agbodouamenou Adandogoun (T/PET.7/515)

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Chief Joseph Agbodouamenou Adandogoun concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned,<sup>55</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that in 1943 when he was deposed from his chieftainship there were no political parties in the Territory and hence he could not have been persecuted because of his political affiliations;

<sup>52</sup> See T/PET.7/494/Add.1, T/OBS.7/41, T/L.743.

<sup>53</sup> T/OBS.7/39.

<sup>54</sup> See T/PET.7/511, T/OBS.7/40, T/L.743.

<sup>55</sup> See T/PET.7/515, T/OBS.7/42, T/L.743.

b) A la connaissance de l'Autorité administrante, le Syndicat d'agriculture n'exerce pas une grande activité à Bafoussam;

c) Les voleurs n'ont pas été retrouvés, les biens volés n'ont pas été recouvrés et ni M. Ndeno ni le Syndicat d'agriculture n'ont porté plainte.

779ème séance,  
18 avril 1957.

#### IV. Togo sous administration française

##### 1707 (XIX). Pétition du chef David A. Akuagbi II (T/PET.7/494/Add.1)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef David A. Akuagbi II, concernant le Togo sous administration française<sup>52</sup>,

1. *Rappelle* sa résolution 1635 (XVIII), en date du 31 juillet 1956;

2. *Appelle* l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que la pétition n'apportant à la cause aucun élément nouveau, l'Autorité administrante réaffirme ses observations précédentes<sup>53</sup>.

777ème séance,  
16 avril 1957.

##### 1708 (XIX). Pétition de M. Laurent Akomatchri (T/PET.7/511)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Laurent Akomatchri concernant le Togo sous administration française<sup>54</sup>,

*Appelle* l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et en particulier sur la déclaration de son représentant spécial selon laquelle l'Autorité administrante a estimé que la pétition était irrecevable aux termes de l'article 81 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

777ème séance,  
16 avril 1957.

##### 1709 (XIX). Pétition du chef Joseph Agbodouamenou Adandogoun (T/PET.7/515)

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée, la pétition du chef Joseph Agbodouamenou Adandogoun concernant le Togo sous administration française<sup>55</sup>,

1. *Appelle* l'attention du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante et en particulier sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment qu'il n'y avait pas de parti politique dans le Territoire en 1943, époque à laquelle le pétitionnaire a été relevé de ses fonctions de chef, et qu'il n'a donc pas pu être persécuté pour ses opinions politiques;

<sup>52</sup> Voir T/PET.7/494/Add.1, T/OBS.7/41, T/L.743.

<sup>53</sup> T/OBS.7/39.

<sup>54</sup> Voir T/PET.7/511, T/OBS.7/40, T/L.743.

<sup>55</sup> Voir T/PET.7/515, T/OBS.7/42, T/L.743.